

Essai de restitution de deux danses dévotionnelles médiévales ; Cuncti simus concanentes (XIV<sup>me</sup> s.) et la danse de la Pilota (XV<sup>me</sup> s.).

Essay to Restitute of two medieval devotional dances; Cuncti simus concanentes (let us all sing) (14th century) and the Pilota dance (15th century).

La danse sacrée au Moyen-Age revêt des formes uniquement dévotionnelles et paraliturgiques. Contrairement à la danse profane dont on a de nombreux témoignages, la danse religieuse médiévale est peu illustrée par les textes et l'image. Les essais de restitution de deux de ces danses permettent de porter un regard différent sur leur étude. Au XIV<sup>me</sup> s., *le Livre Vermell de Montserrat* nous offre une suite de chants à danser créés spécialement pour les pèlerins venus prier La Vierge. La danse de la Pilota exécutée à Pâques par les chanoines de la cathédrale d'Auxerre permet d'illustrer les danses des ecclésiastiques au Bas Moyen-Age. A travers ces deux restitutions dansées dans une église en costumes d'époque, nous évoquerons les formes et les spécificités de la danse sacrée médiévale.

Sacred dance in the Middle Ages has only devotional and pariturgical forms. Unlike the profane dance of which we have many testimonies, the medieval religious dance is little illustrated in the texts and the images. The restitution essays of two of these dances provide a different perspective on their study.

In the 14th century, the "Livre Vermell de Montserrat" (vermeil book of Montserrat) offers us a series of dancing songs created especially for pilgrims who came to pray to Our Lady. The Pilota dance performed at Easter by the canons of the cathedral of Auxerre illustrates the dances of the ecclesiastics in the late Middle Ages.

Through these two renditions danced in a church in period costumes, we will evoke the forms and specificities of medieval sacred dance.

*Catherine Ingrassia* Audrix France

*Dance Historian*

*PHD in History of the Art in the Middle Ages*

[morescarole@wanadoo.fr](mailto:morescarole@wanadoo.fr). <http://morescarole.fr/>